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Abstract

Music therapy has always been a research-based profession that is informed by theory. However, many of the theories that we 
rely on were proposed nearly half a century ago. This paper, which was presented as a keynote to the Canadian Music Therapy 
Association in 2020, provides one answer to the question of what theoretical perspectives we might privilege if the profession 
were established now, instead of at that time. Critical theories including intersectionality, post-humanism, and post-ableism are 
highlighted and practical suggestions are made about how these perspectives would alter the way we describe our practice as 
music therapists.
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Sommaire

La musicothérapie repose depuis toujours sur une recherche aux fondements théoriques. Cependant, nombre des théories sur 
lesquelles nous nous appuyons ont été formulées il y a près d’un demi-siècle. Le présent article, qui a fait l’objet du discours 
d’ouverture du congrès de l’Association canadienne des musicothérapeutes de 2020, propose une réponse possible à la question 
des perspectives théoriques qui seraient adoptées si la profession s’était établie aujourd’hui plutôt qu’il y a cinquante ans. On y 
aborde des théories critiques, portant notamment sur l’intersectionnalité, le post-humanisme et le post-capacitisme, et on y fait 
des suggestions pratiques sur les variations qu’apporteraient ces perspectives à notre définition de l’exercice de la musicothérapie.
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